
Matevž Jekler-lztok o delu, življenju in tovarištvu

Jeklerjeva ostrina še ni otopela
»Jaz,« je dejal 59-letni Matevž Jekler-lztok, »jaz neodobravam podpor in Kritja socialnih

razlik tistim, ki delajo. Osebno bi bil užaljen, če bi ob poatenem delu prejemal socialno
podporo. Če bi bil človek za svoje poiteno delo poiteno nagrajen, podpore zanesljivo ne
bi potreboval.«

Z razsodnim, mirnim Matevžem Jeklerjem-lztokom
sva se menila v njegovi delavnici v Medvodah. Ma-
tevž je tako rekoč Šiškar, saj že 15 let v naši občini
obdeluje kovine, Stanuje pa še ne. Toda tudi stano-
val bo kmalu in z Medvoščani delil svoj delovni ter
prosti čas. Besedovala sva tudi o tovarišfvu.

»Tovarištva je največ v času, ko so Ijudje v stiski.
Takral se ta vrlina najbolj izkaže. Danes, ko vsi iš-
čemo materialne dobrine, tovarištvo pogosto odpa-
de. Glejte, mi borci, smo srečni in veseli, da se vidi-
mo.«

Matevž je Jeseničan po rodu, v delavski družini so
bili vsi železarji. 15. junija 1943 je 17-letni Matevž z

očelom odšel v partizane. Šli so ponoči, bila je lepa,
topla noč, Radovna, ki so jo bredli, pa prekleto mrzla.

»Prišel sem v Jeseniško-bohinjski odred, kmalu v
Gorenjsko brigado, ki se je po napadu na Turjak
preimenovala v Prešernovo« V Davči so srečali voj-
kovce s topom in kmalu ugotovili, da je to orožje, s
katerim je mogoče veliko doseči v boju proti sovraž-
niku. Jože Žirovnik-Mičo, bivši starojugoslovanski
artiljerec, je vsem v napadu na Leskovci pokazal,
kako zadeneš postojanko, Nemci pa so bežali. Ma-
tevž in oče sta kmalu odšla med artiljerce.

»Novembra je bil oče ranjen in je 3. decembra
1943 ranam podlegel. Jaz sem bil ranjen 27. de-
cembra in sem šele v bolnišnici Prtovč zvedel, da
očeta ni več. Ležal sem v isti postelji, na kateri je
preminil oče. Takrat mi je bilo najhuje...«

Potem se je Matevž v ceioti držal partizanske arti-
lerije, ki je iz čete prerasla v bataljon, divizion in arti-
lerijo IX. korpusa.

»Spočetka je bilo partizansko znanje skromno, saj
nismo imeli nič. Znali smo le tisto, kar so nam pove-
dali stari borci. Za začetek smo pogledali kar skozi
cev in vse skupaj je bilo narejeno bolj s srcem kakor
z znanjem. Tudi z municijo je bilo težko. Razdirali
smo stare granate in jih prilagajali topovom. Kovin-
ske kape streliva so delali J naših delavnicah v Cer-
knem, granate so padale po tleh in šele po vojni sem
zvedel, da kar pade na tla, ni več uporabno. Kdaj pa
kdaj so nam .zacvetele' tudi cevi orožja.«

Kakorkoli že, Matevž je bil med tistimi, ki so osvo-
bodili Trst in tudi med tistimi, kl so ga morali s sol-
zami v očeh zapustiti. Pa vendar.

»Veliko je lepega v življenju. Rodi se otrok, človek
se poroči, številne so radosti. Toda za nas je bil naj-
lepši konec vojne. Mir. To je bil konec lakote, žeje po
boljšem in ponovno smo zaživeli kot normalni Iju-
dje«

Kapetan Matevž Jekler se je demobiliziral 1952.
leta. Po 15 letih službovanja v delovni organizaciji se
je leta 1967 vrnil k svojemu pravemu delu.

»Učil sem se na Jesenicah za kovinostrugarja in
tako sem vzel obrt, ki jo opravljam še danes. Prav-
zaprav vse skupaj vodi soproga«

Nemara bo vse to nekoč vodil sin, ki je zdaj pri vo-
jakih. Nedolgo tega sta z ženo svojega edinca obi-
skala. Dobro prestaja svoje vojaško življenje. Z Ma-
tevžem sva potem spregovorila še o dandanašnjih
ravnanjih.

»Družba?« se je vprašal in slla mirno pogledoval
skozi naočnike. »Nič bi ne bilo napak uporabiti star
partizanski postopek. Poveljujočemu, ki ga je lomil,
so vzeli čin in moral je začeti znova. Tudi danes bi
tak postopek nikomur ne škodil. Manj govoriti in več
delati. Nihče drug nas ne bo reševal, rešitev je le v
delu.«

Stopila sva na dvorišče. Dež se je ponujal, vendar
pa je Matevž svetlo pogledoval v jesensko sivino.
Tu, na temle kosu zemlje, je srečen. Opravlja svoje
delo, daje občini in družbi, kar jima gre, nekaj pa
ostaja tudi njemu. Pravzaprav si z lastnimi rokami
zasluži za pošteno, a nikoli razkošno življenje...
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